



Nomos



### **Brennpunkte der Kommunalpolitik in Deutschland**

Herausgegeben von Prof. Dr. Martin Junkernheinrich,  
Prof. Dr. Wolfgang H. Lorig und Dr. Kai Masser

2021, 417 S., brosch., 89,- €

ISBN 978-3-8487-7700-6

[www.nomos-shop.de/isbn/978-3-8487-7700-6](http://www.nomos-shop.de/isbn/978-3-8487-7700-6)

Die Kommunalpolitik wird sowohl durch langfristig bestehende Herausforderungen als auch durch jeweils aktuelle „Sonderkonjunkturen“ wie die Migrations- oder die Corona-Krise herausgefordert. Vor diesem Hintergrund erörtern WissenschaftlerInnen und exponierte PraktikerInnen aus transdisziplinärer Perspektive zentrale Herausforderungen für zukunftsfähige Kommunen und zeigen Lösungspotentiale auf.

Das Buch behandelt die Schwerpunkte Krise der lokalen Demokratie, Kommunen in der Dauerfinanzkrise, Polarisierung in den Städten, neue Teilnehmungsformate als Erweiterung der repräsentativen Demokratie, Kommunal- und Gebietsreformen, Verwaltungsmodernisierung, Rekommun-

alisierung statt neoliberaler Privatisierungspolitik sowie Umwelt- und Klimapolitik in den Städten.

#### **Mit Beiträgen von**

Dr. Christoph Ewen, Prof. em. Dr. Oscar W. Gabriel, Stefan Henn, M.A., Prof. Dr. Elmar Hinz, Dr. André Jethon, Annkatrin Jünger, Prof. Dr. Martin Junkernheinrich, Prof. Dr. Norbert Kersting, Dr. Gerd Landsberg, Dr. Jens Libbe, Prof. Dr. Wolfgang H. Lorig, OB a.D. Dr. Ulrich Maly, Dr. Kai Masser, OB Boris Palmer, Dr. Andreas Paust, Sascha Regolot, M.A., Dr. Bettina Reimann, Dr. Matthias Schulze-Böing, Prof. Dr. Gunnar Schwarting, RegPräs Hans-Josef Vogel, OB´in Karin Welge, Franziska Ritter, M.A., Prof. Dr. Rainer Winkel, OB Prof. Dr. Eckart Würzner und Prof. Dr. Dr. h. c. Jan Ziekow.

**Bestell-Hotline +49 7221 2104-37 | Online [www.nomos-shop.de](http://www.nomos-shop.de)  
E-Mail [bestellung@nomos.de](mailto:bestellung@nomos.de) | Fax +49 7221 2104-43 | oder im Buchhandel**

Sie haben das Recht, die Ware innerhalb von 14 Tagen nach Lieferung ohne Begründung an Nördlinger Verlagsauslieferung GmbH & Co. KG, Augsburg Str. 67A, 86720 Nördlingen zurückzusenden. Bitte nutzen Sie bei Rücksendungen im Inland den kostenlosen Abholservice. Ein Anruf unter Tel. +49 7221 2104-45 genügt. Unsere Datenschutzbestimmungen finden Sie unter [nomos@shop.de/go/datenschutzerklaerung](http://nomos@shop.de/go/datenschutzerklaerung).

Nomos Verlagsgesellschaft  
Waldseestraße 3–5 | D-76530 Baden-Baden | [www.nomos.de](http://www.nomos.de)





Nomos



### **Brennpunkte der Kommunalpolitik in Deutschland**

Edited by Prof. Dr. Martin Junkernheinrich,  
Prof. Dr. Wolfgang H. Lorig and Dr. Kai Masser

2021, 417 pp., pb., € 89.00

ISBN 978-3-8487-7700-6

in German

[www.nomos-shop.de/isbn/978-3-8487-7700-6](http://www.nomos-shop.de/isbn/978-3-8487-7700-6)

Local affairs is being tested by both challenges that have existed for a long time and by specific exceptional circumstances such as the current migration crisis and the Covid pandemic. In this realm, researchers and distinguished practitioners discuss the key challenges that municipalities face as they elaborate starting points for a sustainable and prosperous future from a transdisciplinary perspective.

The book addresses the main topics of the crisis of local democracy, municipalities in a perpetual state of financial crisis, urban polarisation, new forms of political participation as an extension of representative democracy, municipal and regional reform, the modernisation of administrative authorities, re-municipalisation instead of neoliberal privat-

isation policies, and urban environmental and climate policies.

#### **With contributions by**

Dr. Christoph Ewen, Prof. em. Dr. Oscar W. Gabriel, Stefan Henn, M.A., Prof. Dr. Elmar Hinz, Dr. André Jethon, Annkatrin Jünger, Prof. Dr. Martin Junkernheinrich, Prof. Dr. Norbert Kersting, Dr. Gerd Landsberg, Dr. Jens Libbe, Prof. Dr. Wolfgang H. Lorig, OB a.D. Dr. Ulrich Maly, Dr. Kai Masser, OB Boris Palmer, Dr. Andreas Paust, Sascha Regolot, M.A., Dr. Bettina Reimann, Dr. Matthias Schulze-Böing, Prof. Dr. Gunnar Schwarting, RegPräs Hans-Josef Vogel, OB in Karin Welge, Franziska Ritter, M.A., Prof. Dr. Rainer Winkel, OB Prof. Dr. Eckart Würzner and Prof. Dr. Dr. h. c. Jan Ziekow.

Hotline for your order +49 7221 2104-37 | Online [www.nomos-shop.de](http://www.nomos-shop.de)  
E-Mail [orders@nomos.de](mailto:orders@nomos.de) | Fax +49 7221 2104-43 | or in your local bookstore

You can withdraw from your book order without giving reasons within fourteen days. Simply send your written withdrawal within the given period to: Nördlinger Verlagsauslieferung GmbH & Co. KG, Augsburgener Str. 67A, 86720 Nördlingen, Germany or to your bookstore. A withdrawal binds you to return the items. All costs and risks of return are payable by the addressee. You can find our privacy policy online at [nomos@shop.de/go/datenschutzerklaerung](http://nomos@shop.de/go/datenschutzerklaerung).

Nomos Verlagsgesellschaft  
Waldseestraße 3–5 | D-76530 Baden-Baden | [www.nomos.de](http://www.nomos.de)

 Nomos  
eLibrary